
و ما باید خودمان کارکردن روی اینها را شـــروع کنیم. در جهاد 

دانشگاهی برای ما هفت مسئولیت و مأموریت دیده شده، ازجمله 

انتقـــال فناوری. ما در این زمینه با صنایع مختلف نامه نگاری را 

شروع کرده ایم که مثلا اگر می خواهید فلان قطعه را وارد کنید، 

برای انتقال علم و فناوری آن آماده هستیم. آخرین نامه هم این 

هفته های اخیر درباره پمپ های درون چاهی بود که دانشـــگاه 

خواجه نصیر انجام داد و حدود 15، 16 فناوری در ســـاخت آن 

بود. الان هم دارند با روس ها کار می کنند و ما هم گفتیم براساس 

وظیفه علمی جامعه علمی و جهاد دانشگاهی حاضریم این کار را 

انجام دهیم. ما اعلام کرده ایم اما هنوز پاسخی به ما داده نشده 

است. در جلسه ای هم که با دوستان نقشه جامع علمی کشور، 

آقـــای کبکانیان و آقای برزویی شـــورای عالی انقلاب فرهنگی 

داشتیم، به ما گفتند که اگر این عملی نشد به ما بگویید. تقریبا 

مـــا کارهایمان را انجام داده ایم و باید یک به یک ماموریت های 

داده شده مانند توانمندسازی، کارآفرینی و... را عملی کنیم، فقط 

گاهی آدم احساس می کند که باید در بعضی موارد حمایت های 

خاصی صورت گیرد. وقتی مســـئول یک کار می شـــویم، تمام 

دستگاه های دولتی باید باخبر شوند که جهاد مسئول انجام این 

کار شده و حمایت کنند. در این حوزه ما مشکل خاصی نداریم. 

در جریان نگارش سند جدید هستید؟ هم برنامه هفتم و هم 

ویرایش جدید نقشه جامع علمی کشور که صحبت بود بعد 

از این همه سال نیاز به تغییراتی دارد. 

باید ضمانت اجرایی آن پیگیری شود، نه اینکه بخواهد جدید شود 

وگرنه چنانچه متن را بخوانید، نقش ها برای هر دستگاهی کاملا 

مشخص شده است. ببینید وقتی به جهاد دانشگاهی می گویند 

شما در زمینه انتقال فناوری یا توانمندسازی جوانان یا کارآفرینی 

فعالیت کن، باید به همه دســـتگاه ها هم همین را اعلام کنند تا 

همکاری و حمایت لازم صورت گیرد. مثلا بنیاد نخبگان مسئول 

حمایت از نخبگان کشـــور است. اگر آنها از ما حمایت کنند، ما 

می توانیم در توانمندسازی نخبگان خیلی خوب کمک کنیم. 

ضمانت اجرایی کارهاست که در اجرای نقشه جامع علمی کشور 

خلل ایجاد می کند. من در جلســـات بحثی از تغییرات اساسی 

نشـــنیده ام. منظور آنها از نقش های واقعی تر در ســـند همان 

عملی تر اســـت؛ یعنی باید چیزهایی که نوشته می شوند، قابل 

اجرا و اجرایی تر باشند، مثلا باید گفته شود بعد از سه سال باید 

فلان کار انجام شـــود و بعد بازخواست شود، نه اینکه بگویند به 

این دلایل نشد و اتفاقی نیفتد. 

در برنامـــه هفتم توســـعه هم یک ســـری هدف گذاری ها 

به صـــورت کمی انجام و هم ماموریت هـــای جدید تدوین 

شده است. مثل موضوع مقالات که هدف گذاری آن دوباره 

تکرار شـــده است. البته هنوز نگاه های متفاوتی نسبت به 

ماجرای مقالات مطرح می شود. 

ما باید درمورد برون داد فناوری و اینکه نیازهای کشور را برطرف 

کرده است، به صورت مهندسی کار کنیم. شما می توانید به یک 

فناوری نگاه مهندسی یا محققانه داشته باشید. با دید محققانه 

که کار شود، از آن مقاله هم درمی آید. من از طرح های صنعتی 

کـــه راجع به لوله و پروفیل کار کـــرده ام، مقاله درآورده ام که در 

خارج از کشـــور هم چاپ شد. به نظر من به جای اینکه برجی را 

که داریم خراب کنیم، بهتر است کنار آن یک برج دیگر بسازیم 

و این را حمایت کنیم. 

یکی از چالش های جدی ما در فضای دانشـــگاه این است 

کـــه مردم به صورت ملموس خروجی علم و رشـــد علمی را 

نمی توانند درک و احســـاس کنند. این اتفاق چرا نیفتاده 

است؟

علت آن اســـت که توجـــه خاص به پژوهش هـــای صنعتی در 

دانشگاه ها کمتر شده اســـت. اخیرا می گویند در آیین نامه ها 

دارند اضافه می کنند، ولی قبلا این طور نبوده و من اگر یک مقاله 

ISI می نوشتم، 5 امتیاز داشت، ولی یک کار صنعتی که دو سال 

زمان می برد و گاهی سر عقب و جلو شدن کار فرد را دادگاهی هم 

می کردند، 3 امتیاز داشت. ما باید ارزش گذاری درستی ایجاد 

کنیم و بگوییم هر مقاله ای از فناوری مورد نیاز کشـــور دربیاید 

ایـــن امتیاز را دارد و به خـــود فناوری ها هم امتیاز بدهیم. ما در 

جهاد ســـعی می کنیم به فناوری بپردازیم تا به مقاله و حالا اگر 

مقاله ای هم از آن درآمد، خیلی خوب است، در دنیا هم مطرح 

می شویم اما اصل کار ما باید توجه به کارهای فناورانه مورد نیاز 

کشور باشد. الان خیلی از مسائل از سمت فناوری حل می شود، 

مثلا امنیت ما فناورانه است. 

اما ظرفیت مان با خروجی کف جامعه نسبت چندانی ندارد. 

باید اهمیت بیشتری برای بخش فناوری قائل شد و کمک های 

بیشتری انجام داد. با هفت میلیون تومان از یک پایان نامه دکتری 

کار فناورانه درنمی آید. باید استادان را هم آموزش دهیم تا روی 

پروژه هـــای کلان کار کنند. وقتی یک نفر می رود پروژه کلانی 

را انجام دهد، مشـــکلات متعددی پیش رو خواهد داشت. شما 

تلاش خودتان را می کنید اما ممکن است به نتیجه نرسد، حتی 

اگر کار شما به نتیجه هم برسد اما طول بکشد، ممکن است پای 

شما به دادگاه باز شود. باید روی پروژه های بزرگ تضمین های 

کافی داده شـــود که اساتید آنها را قبول و بین دانشجویان خود 

تقسیم کنند، چون یک دانشجو حداکثر پنج سال دانشجوست 

و بعد می رود اما با حمایت می توان از او استفاده کرد. با پنج سال 

نمی توان یک کار کلان انجام داد، این کارها ممکن اســـت 20 

سال طول بکشد، نه اینکه بگوییم بروند شرکت بزنند. من الان 

رفتم شرکت زده ام و خودم حسابی اذیت شده ام. من دارم بیمه 

و مالیات دانشجوی دکتری را می دهم که می آورم کار کند. یک 

اســـتاد که نمی تواند هم کار آموزشی و تحقیقاتی انجام دهد و 

هم این کارها را دنبال کند. 

ماجرای هوش مصنوعی در چند وقت اخیر به یک دغدغه 

بزرگ و یکی از عوامل تعیین کننده دنیای امروز چه در فضای 

فناوری و چه صنعتی تبدیل شـــده است. به نظر می رسد 

جهت گیری ما چه در حوزه آموزشـــی، چه پژوهشی و چه 

استفاده از فناوری ها عقب تر از سایر کشورهای دنیاست. 

تحرک و جهشـــی که انتظار می رود ما را به لبه های حرکت 

دنیا نزدیک کند، مانند اتفاقی که در نانوفناوری افتاد، دیده 

نمی شود. به چه اتفاقی در کشور نیاز داریم که بتوانیم این 

گـــپ را جبران کنیم و بتوانیم بین کشـــورها مطرح کنیم؟ 

جهاد دانشگاهی چه نقشی در این فضا برای خود تعریف 

کرده است؟

در جهاد دانشگاهی اساتید هوش مصنوعی و روسای انجمن های 

ایـــن حوزه را دعوت کردیـــم. اول کار نیاز به آموزش داریم و باید 

آموزش ببینیم که چطور می شـــود از هوش مصنوعی در زمینه 

آموزش، پژوهش و حتی حوزه اجرایی استفاده کرد. اینها را دعوت 

کردیم و با آنها هم اندیشی داشتیم و پیشنهادها و نظرات خوبی 

مطرح شـــد. امیدوارم این جلسات ادامه یابد و بتوانیم آنها را به 

نتیجه برسانیم، چون می دانید که هوش مصنوعی در همه چیز 

از حکمرانی و مدیریت گرفته تا آموزش و پژوهش کاربرد دارد. 

در فضای کلان چطور می توان آن خلأ را حل کرد؟

مهم ترین مســـاله همان بحث آموزش اســـت که ما خیلی کم 

از آن می دانیم و باید از معلمان و اســـاتید این حوزه اســـتفاده 

کرد. با استفاده از هوش مصنوعی از چندباره کاری ها می توان 

جلوگیری کرد. 
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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

قیمت غذای دانشجویان علوم پزشکی تغییر نمی کند

مدیرکل دانشجویی وزارت بهداشت گفت: »در زمینه تغذیه دانشجویان دانشگاه های 

علوم پزشکی در سال تحصیلی جدید، برنامه ای برای افزایش قیمت نداریم.« 

احمد بنار در گفت وگو با مهر افزود: »آیین نامه جدید تغذیه به زودی به دانشگاه های 

علوم پزشکی ابلاغ می شود که در این آیین نامه شرایط تغذیه و قوانین و مقررات 

تغذیه تشریح شده است.« مدیرکل دانشجویی وزارت بهداشت گفت: »همچنین 

در آیین نامه تغذیه هم تاکید شده است که افزایش قیمت مطرح نیست و قصدی 

نداریم که قیمت غذای دانشجویی افزایش یابد. قیمت ژتون همانند سال گذشته 

برای سه وعده غذایی صبحانه، ناهار و شام درمجموع 12 هزار تومان است.« وی 

گفت: »هزینه تغذیه دانشگاه های علوم پزشکی به دلیل تعداد جمعیت تحت 

پوششی که برای آنها تغذیه فراهم می شود، هزینه بالایی است. ضمن اینکه برای 

دانشجویان خوابگاهی باید سه وعده غذایی درنظر بگیریم. همین مساله موجب 

شده که هزینه ها هم افزایش یابد.« 

بیش از ۱۱هزار نفر امسال در کنکور پزشکی پذیرش می شوند

معاون آموزشی وزارت بهداشت با اشاره به پذیرش 11 هزار و 250 نفر در رشته پزشکی کنکور 1۴02 گفت: 

»مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی فصل الخطاب است.« ابوالفضل باقری فرد درخصوص موضوع رعایت 

میزان پذیرش در رشته های پزشکی و دندانپزشکی براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: 

»فصل الخطاب وزارت بهداشت، مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی است.« وی افزود: »در مصوبه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی جداولی مربوط به تعداد افزایش ظرفیت و تعداد نهایی ظرفیت پذیرش در پزشکی 

و دندانپزشکی اعلام شده است. سال گذشته باید ۹600 نفر در رشته پزشکی پذیرش می کردیم که این 

تعداد پس از اعلام نهایی نتایج کنکور به 10 هزار و 262 نفر رسید. در دندانپزشکی هم طبق جدول مصوبه 

شورای عالی انقلاب فرهنگی میزان افزایش ظرفیت موظفی وزارت بهداشت در رشته دندانپزشکی در 

پایان سال 1۴02 که هنوز نتایج کنکور آن اعلام نشده، تعداد 2 هزار و 21۹ نفر است.« وی اظهار داشت: 

»امسال هم وزارت بهداشت به شورای عالی انقلاب فرهنگی و سازمان سنجش اعلام کرده است که مصوبه 

شورا فصل الخطاب است و تعداد پذیرش در رشته پزشکی 11 هزار و 520 نفر است. کمتر از این تعداد 

پذیرش قطعا صورت نخواهد گرفت اما پذیرش بیشتر از این تعداد هم در توان وزارت بهداشت نیست.« 

آخرین وضعیت ارزیابی مدارک مجازی دانشگاه های خارج از کشور 

رئیس سازمان امور دانشجویان گفت: »مدارک دوره های مجازی دانشگاه های خارج از کشور همچنان 

مورد تایید نیست و دانشجویان برای دوره کارشناسی حداقل باید 2۴ ماه در دانشگاه خارجی حضور 

داشته باشند.« هاشم داداش پور در گفت وگو با مهر گفت: »مدارک دوره های مجازی دانشگاه های خارج 

از کشور همچنان مورد تایید نیست. زمانی که می گوییم یک دانشجو در دانشگاهی حضور پیدا کند 

یعنی یک حداقل زمانی را در آن کشور حضور داشته باشد. معمولا این حضور برای دوره کارشناسی 2۴ 

ماه است که در دوره کرونا به خاطر شرایط خاصی که بسیاری از کشورها با آن مواجه بودند و دانشجویان 

نتوانستند درآن کشور حضور پیدا کنند و به کشور بازگشتند، به 1۴ ماه کاهش یافت، ولی در شرایط 

عادی از همان قانون قبل پیروی می کنیم.«  وی در مورد اینکه دانشجویان ایرانی بیشتر در کدام یک از 

گروهای دانشگاهی الف، ب، ج تحصیل می کنند افزود: »معمولا دانشجویان نخبه ما، حداقل آنهایی که 

من مدرک آنها را امضا می کنم، از دانشگاه های رتبه الف پذیرش می گیرند. متاسفانه دانشجویانی هم 

داریم که از دانشگاه هایی پذیرش گرفته اند که در نظام رتبه بندی »ج« هم قرار ندارند. اینها دانشگاه هایی 

هستند که از نظر ما متوسط و از نظر کیفیت تحصیلی پایین هستند و بعدها دچار چالش می شوند.« 

۲۰ درصد پذیرش دانشجویان از مهر ۱۴۰۲ استادمحور می شود

معاون آموزشی وزارت علوم گفت: »در دفترچه کنکور 1۴02 ذکر کرده ایم که 20 

درصد دانشجویان استعداد درخشان از مهر امسال به شیوه استادمحوری جذب 

دانشگاه های کشور شوند.« قاسم عموعابدینی در گفت وگو با آنا، درباره نحوه 

پذیرش دانشجو به روش استادمحور گفت: »تمام 200 دانشگاه برتر دنیا به شیوه 

استادمحور پیش می روند. استادمحوری یعنی جریان پذیرش دانشجو توسط استاد. 

اولین دانشگاه ایرانی در این زمینه جندی شاپور بوده است و مسیر دارالفنون در 

این زمینه هم به شکل استادمحوری پیش رفته است.« 

عموعابدینی با بیان اینکه غربی ها درصدد اجرایی سازی پذیرش دانشجو به شیوه 

استادمحور هستند، تاکید کرد: »اولین بار آموزش های استادمحور در ایران پس از 

انقلاب انجام شد. از مهر 1۴02 در سراسر دانشگاه های ایران 20 درصد دانشجویان 

استعداد درخشان به شیوه استادمحوری پذیرش می شوند که این موضوع در 

دفترچه کنکور هم لحاظ شده است.« 

حذف  شرط معدل  و  محدودیت سنی  در آزمون پذیرش دانشجوی پزشکی 

دبیر شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی با اشاره به تغییر آیین نامه پذیرش دانشجوی پزشکی از مقطع 

کارشناسی در دانشگاه علوم پزشکی تهران اعلام کرد: »حذف شرط معدل دیپلم و محدودیت سنی به همراه 

افزایش 20 درصدی ظرفیت پذیرش، از جمله تغییرات این آیین نامه است.« غلامرضا حسن زاده در گفت وگو 

با ایسنا، درباره تغییرات اعمال شده در آیین نامه پذیرش دانشجوی پزشکی از مقطع کارشناسی گفت: »با 

توجه به اینکه شرط سنی یکی از شروط شرکت در این آزمون به حساب می آید و حداکثر سن شرکت در 

این آزمون 25 سال لحاظ شده است و از طرفی این احتمال وجود دارد که افرادی با سن بیشتر متقاضی 

شرکت در آزمون پذیرش دانشجوی پزشکی از مقطع لیسانس باشند، به همین دلیل در تغییرات جدید، 

شرط سنی حذف شده است. زیرا در هیچ جای دنیا، افراد را با درنظر گرفتن شرایط سنی محدود نمی کنند.« 

حسن زاده درباره افزایش ظرفیت پذیرش آزمون پذیرش دانشجوی پزشکی از لیسانس گفت: »افزایش 

ظرفیت 20 درصدی از دیگر تغییرات این آیین نامه است. البته این آیین نامه هنوز به مرحله امضای نهایی 

نرسیده، لذا تغییرات درنظر گرفته شده برای سال تحصیلی آتی 1۴03-1۴02 اعمال نمی شود و برای 

سال بعد اجرایی می شود.« 

اجرای درس ۳ واحدی یادگیری تجربی برای دانشجویان کارشناسی 

رئیس دانشگاه تهران گفت: »از نیمسال اول سال تحصیلی 1۴03-1۴02، بین 3 تا 15 واحد درسی 

مهارتی برای دانشجویان مقطع کارشناسی دانشگاه تهران اختصاص پیدا می کند.« 

محمد مقیمی با اعلام اینکه از نیمسال اول سال تحصیلی 1۴03- 1۴02، بین 3 تا 15 واحد درسی 

مهارتی برای دانشجویان مقطع کارشناسی دانشگاه تهران اختصاص پیدا می کند، گفت: »حداقل 

یک استاد از سوی هر گروه آموزشی دانشگاه به عنوان استاد علاقه مند و توانمند برای همکاری در 

ارائه دروس مهارت ورزی معرفی شده است که این استادان اتاق فکر اصلی دانشگاه در زمینه دروس 

مهارت ورزی و اجراکننده این دروس از مهر ماه خواهند بود. گرنت ویژه ای در اختیار این استادان قرار 

می گیرد و مشارکت آنها در اجرای دروس مهارت ورزی، در زمینه ترفیع و ارتقای ایشان موثر خواهد بود.« 

رئیس دانشگاه تهران با اعلام اینکه اجرای واحدهای مهارت ورزی در دانشگاه تهران به تناسب 

رشته ها می تواند تا 15 واحد محقق شود، گفت: »در گام اول، سه واحد درس یادگیری تجربی به 

صورت عمومی برای همه رشته ها طراحی شده است که البته بخشی از محتوای این درس به تناسب 

رشته ها متفاوت است.« 

  نیمکت خبر

شما سوابق مختلفی در فضای علم و فناوری کشور دارید و 

مناصب مختلفی را هم تجربه کرده اید. جهاد دانشگاهی هم 

یکی از نخستین تجربه های شما محسوب می شود. بنابراین 

شناخت و آشنایی شما با جهاد به قدیم و دفتری برمی گردد 

که یکی از دفاتر مطرح  جهاد بوده است. مروری از آنچه برای 

جهاد پیش آمده داشته باشیم. روند حرکت جهاد در در چند 

دهه فعالیت را از نگاه خودتان ارزیابی کنید.

اوایل انقلاب چون نمی توانستند تحمل کنند که کشوری با دین 

اسلام شکل بگیرد، کشور تقریبا تحریم کامل شد. بنابراین نیاز 

شـــدیدی در کشور ایجاد شد و حالا ما باید مشکلات مان مانند 

نیازهای صنعتی را خودمان حل می کردیم. در همان زمان جوانان 

در دانشگاه به این نتیجه رسیدند که تشکیلاتی را راه  بیندازند و 

سال 135۹ براساس آن خودباوری، روحیه جهادگونه و اعتقادات 

مذهبی مشکلات اولیه را در حوزه دفاع مقدس،  فرهنگی دانشگاه 

و... حل کنند. در آن زمان کارهای فرهنگی علیه نظام زیاد و از این 

طرف کم بود. تنها تشکلی که بار فرهنگی را به دوش می کشید، 

حوزه تبلیغات و جهاد دانشگاه صنعتی اصفهان بود که من آنجا 

بودم و ما کارهایی مانند اجرای مراســـم های مذهبی در تالار و 

مشـــاوره و کارهای فرهنگی دیگـــر را انجام می دادیم. آن زمان 

جهاد لازم بود تا کارهای حیاتی بر زمین مانده را انجام دهد؛ مثلا 

جهاد در جذب اساتید متعهد و متخصص بسیار موفق بود. فضای 

جهاد فضایی معنوی و دوستانه بود. ارتباط بین ما ارتباط رئیس و 

کارمندی نبود؛ بلکه رابطه مسئول و عضو بود. مسئولیت مسئول 

سنگین تر اما بهره مندی مادی اش کمتر بود و وقتی بودجه ای 

می آمد، دغدغه اش ابتدا اعضا بود و بعد خودش را می دید. این 

فضای احترام آمیز، فضایی عالی برای کارهای سنگین و بدون 

امکانات بود. همه برای کار و قبول مسئولیت مسابقه داشتند.

حضور شـــما در جهاد به اواسط دهه 6۰ برمی گردد. بعد از 

دوران مسئولیت در جهاد دانشگاه صنعتی اصفهان، ارتباط 

شما با جهاد قطع شد؟

از ســـال 1363 تا 1368، پنج سال در جهاد صنعتی اصفهان 

حضور داشـــتم. بعد از قبولی در دانشگاه تربیت مدرس، بورس 

وزارت علوم شدیم. از طرفی دیگر کارمند رسمی جهاد دانشگاهی 

بودم. به ما می گفتند شـــما باید از آموزش عالی استعفا دهید، 

بعد بیایید این طرف بورس شـــوید. دکتر عارف آن زمان بودند و 

می گفتند شما بورس وزارت علوم هستید، نمی شود بورس جهاد 

شوید، چون جهاد ارگانی جدا بود. شش ماه نامه و پیگیری باعث 

شد تا بالاخره موفق شدم. حکمی برای من زدند که ایشان بعد از 

تحصیل دوره فوق لیسانس، محل کارش جهاد دانشگاهی خواهد 

بود. صحبت کردم که شـــما هر کسی را بورس می کنید، مامور 

می کنید، خب من را هم مامور کنید. جالب است که وزارت علوم 

به جهاد سهمیه ای داده بود که شما می توانید مامور شوید، ولی 

خب به ما کم لطفی شد؛ البته اصفهان قبول کرد اما تهران قبول 

نمی کـــرد. ترم اول من هر هفته با اتوبوس به اصفهان می رفتم، 

یعنی دوشنبه تا پنجشنبه در جهاد بودم و جمعه به تهران می آمدم 

تا یکشنبه عصر کلاس داشتم. آخر هم مرا مامور نکردند. درواقع 

من به خاطر مشکلات رفت وآمد و دوری از خانواده، مجبور شدم 

با جهاد قطع همکاری کنم. جریمه ای هم پرداختیم و رفتیم.

ارتباط کاری تان با جهاد دانشگاهی به صورت کامل منفک 

شد؟

به آن صورت منفک شـــد اما من در پروژه هایشان به آنها کمک 

می کردم. مثلا ســـال 13۹3 دانشگاه تهران پروژه های بزرگی 

داشت که من کمک می کردم. در کمیته های هیات ممیزه شان 

حضور داشـــتم و همکاری من بـــا آنها تا همین اواخر به صورت 

پراکنده ادامه داشت.

جهاد دانشگاهی در سه دهه اخیر، همزمان با شکل گیری 

دولت های مختلف و متفاوت به لحاظ سیاســـی، تجربیات 

متفاوتی هم داشته است. ارزیابی شما از روندی که جهاد 

طی این ســـه دوره هشت ساله داشته و روند حرکت جهاد 

دانشگاهی چگونه است؟

در این مدت فراز و نشـــیب های بسیاری بود. کم کم آن مسئول 

و عضو به رئیس و کارمند تبدیل شـــد و درها بســـته شـــد و یک 

اداره شـــدند که رئیس کارمندان را شاید نمی دید. آن ارتباطات 

صمیمانـــه از بین رفت و روحیه انقلابی در جهاد کمرنگ شـــد. 

برخی گرایش های سیاســـی مستقیم پیدا شد و این خوب نبود 

که جهاد دانشـــگاهی از یک کاندیـــدای خاص حمایت کند. 

می گفتم ما اینجا باشگاه سیاسی نیستیم. هرکسی بتواند کار 

کند، با همان ایده انقلابی و جهادی و دینی به عنوان یک باور و 

اعتقـــاد می تواند بیاید؛ باوری که رهبری انقلاب هم از آن تقدیر 

کرد. رهبری دو بار تذکر دادند که جهاد در مناقشـــات سیاسی 

دخالت نکند. همین باعث شد جهاد از مسئولیتش دور شود. من 

با برخی استانداران یا دیگران صحبت می کنم، می بینم آن تصور 

و گرایش سیاسی نسبت به جهاد در ذهن شان هست و این اصلا 

خوب نیست. جهاد پیرو رهبری است و باید به هر دولت مستقری 

کمک کند. اصلا همین بوده که رهبری از آن حمایت کرده. در 

دوره ریاســـت جمهوری هر موقع می خواستند از یک تشکل نام 

ببرند، جهاد را اسم می بردند. در شورای عالی انقلاب فرهنگی 

هم می خواســـتند دو عضو به عنوان عضو دانشجویی انتخاب 

کنند، رهبر انقلاب که رئیس جمهـــور وقت بودند، از بچه های 

جهاد پیشنهاد می دادند. جهاد واقعا ارگان توانمند و توانایی بوده 

است. بعد از سال 136۹ که من از جهاد رفتم، این بحث مطرح 

شد که جهاد باید از دانشگاه ها خارج شود و حتی بخشنامه ای 

دولتی آمد که این اتفاق بیفتد اما همه گفتند که نیاز است جهاد 

بماند و این حمایت فوق العاده ای از جهاد بود. جهاد با همه فراز و 

نشیب هایش خدمات نادر و برجسته ای داشته که پرچم جمهوری 

اسلامی را نه تنها در داخل کشـــور، بلکه در کل دنیا برافراشته 

است. نیروهایی که جهاد دانشگاهی تربیت کرده، خدمات زیادی 

داشـــته اند. ما در دوره ای که وزارت علوم بودیم، نیاز به دانشگاه 

داشـــتیم و متقاضیان تحصیلات دانشگاهی زیاد بودند. جهاد 

شـــروع به تأسیس دانشگاه های نمونه و خوبی کرد. مؤسسات 

غیرانتفاعی و مؤسسات جهاد دانشگاهی اولین موسساتی بودند 

که به دانشگاه تبدیل شدند. همین طور مشکلاتی در حوزه های 

صنعتی و فناوری داشتیم که جهاد جلو آمد و مهم ترین قسمت 

کارش این بوده که کارهایی را انجام داد که در دانشگاه و مراکز 

دیگر به ندرت قابل انجام بوده است.

به حرکت جهاد طی دهه های گذشـــته با توجه به حضور 

دولت های سیاســـی و اثر متقابل اینها بر هم اشاره کردید. 

به نظر می رســـد اولویت ها و رویکردهای جهاد در هر کدام 

از این دوره ها متفاوت بوده است. به نظر شما در کدام دهه 

موفق تر عمل کرده و علت آن چه بوده است؟ 

وقتی رهبری راجع به جهـــاد می گویند که من به جهاد اعتقاد 

دارم و آن را آینده علمی کشـــور می دانم، حرفی باقی نمی ماند. 

جهـــاد در همه دهه ها موفق عمل کرده اما فراز و نشـــیب هایی 

داشته است. این اواخر به فناوری صرف پرداخته که به نظر من 

جهاد باید وجهه و هویت فرهنگی خود را از دســـت ندهد، یعنی 

اگر کار فناورانه هم انجام می دهد، باید پیوست فرهنگی داشته 

باشد. باید کارش روح داشته باشد. علوم انسانی مشکل گشای 

تمام دنیاست اما جهاد آن را تقریبا رها کرده، حتی در حوزه هنر 

هم این اتفاق افتاده، درحالی که ما اوایل انقلاب هنرپیشه هایی 

داشتیم که در جهاد تربیت شدند. 

به نظر می رسد که جهاد متوجه تغییرات کشور شد و تلاش 

کرد خودش را احیا کند، بنابراین روی حوزه فناوری تمرکز 

کرد. جهاد دانشگاهی تلاش می کند از دانشگاه تا فناوری، 

پژوهش تا تجاری سازی، روی حوزه های متعددی تمرکز کند 

که به نظر شـــدنی نیســـت یا دست کم با توان فعلی جهاد 

امکان تحقق ندارد. این یکی از نقدهایی است که در فضای 

فعلی به جهاد وارد اســـت. اینکه تمرکز روی حوزه ای جمع 

شود، شـــاید خروجی بهتری هم برای جهاد داشته باشد. 

نگاه شما چیست؟

اینکه تمرکز روی فناوری آمده خوب اســـت و من هم می گویم 

بایـــد این اتفاق می افتاد، ولی پیوســـتی لازم دارد. ما رویان را 

با این پیوســـت درست کردیم. وقتی تعهد، علم، همت و تلاش 

با هم باشـــند، فناوری خوبی ایجاد می شود وگرنه فناوری تنها 

فایده ای ندارد. وقتی یک کلاســـی در دانشـــگاه تهران برگزار 

می شـــود، لزومی ندارد ما هم آن را در جهاد داشـــته باشـــیم. 

طبیعتا همه به ســـمت دانشـــگاه تهران می روند و برای جهاد 

مشـــکلات مالی ایجاد می شود. ما باید در این دهه نگاه کنیم 

ببینیـــم چطور می توانیم از آدم هایی ماهر و متخصص- که کم 

نیســـتند- استفاده کنیم. ما می توانیم با صنعت ارتباط برقرار و 

آموزش مـــان را تخصصی کنیم. این نیاز الان ماســـت. ما نباید 

انتظار داشته باشیم که یک فارغ التحصیل دانشگاه فورا بتواند 

آچاربه دســـت مکانیک شود. در ژاپن هم چنین نیست که مثلا 

یک فارغ التحصیل فوق لیســـانس فورا در یک شـــرکت بزرگ 

ژاپنی بتواند کاری انجام دهد و قبل از آن اینها آموزهای خاص 

یا training می دیدند. باید آموزش های مشابه با دانشگاه مان 

را برداریم و شروع به آموزش های خاص و تخصصی کنیم. ما نه 

می توانیم خودمان را به سازمان های داخلی خوب ارائه دهیم و 

نه سازمان های بین المللی و خارجی. کشورهای اطراف خیلی 

نیاز به تحصیل دارند و ما باید از این فرصت استفاده کنیم و به 

این منظور باید دانشگاه های کوچک را با هم تجمیع انجام دهیم 

و خـــود را قوی کنیم. مراکز علمی- کاربردی را هم می توانیم به 

مراکـــز خاص و تخصصی تبدیل کنیم؛ مثلا از کســـی که دکل 

می ســـازد، بخواهیم این را مستند کند و دکل سازی علمی رها 

نشود یا کسی که روی مته حفاری کار می کند، خودش چندین 

تکنولوژی را همزمان دارد و می توانیم برای آن دوره خاص آموزشی 

طراحی کنیم. به پژوهشکده، پارک و مراکزی برای واحدهایمان 

را نیاز داریم، مثلا باید مراکز خدمات درمانی مان را سامان دهی 

کنیم و باید با بخش خصوصی تعامل کنیم. چندین سال است 

که کلنگ جاهای مختلفی را زده ایم اما هنوز درســـت نشـــده 

است. ما به دنبال پررنگ کردن نقش بخش خصوصی در جهاد 

دانشگاهی هستیم. 

شما در آستانه یک سالگی حضورتان در جهاد دانشگاهی 

هستید؛ اگر دوران مسلمی را به چند اولویت بشناسیم، به 

نظر شما بعد از یک دوره سه ساله یا فراتر از آن، این اولویت ها 

کدامند؟ شاخص های مسیر حرکت جهاد را با توجه به تدوین 

سند پنج ساله در چه مباحثی طراحی می کنید؟

یکی از اصلی ترین کارهای من حوزه نیروی انسانی است. ما باید 

فضا را به سمت فضای اوایل تاسیس جهاد ببریم، یعنی باید این 

را جا بیندازیم که فرقی بین من و یک نیروی خدماتی نیســـت. 

هر دو هدف مان یکی اســـت، حتی اگر با توجه به تحصیلات، 

کارهایمان متفاوت است. باید کاری کنیم که اعضا با هم ارتباط 

بیشتر و نزدیک تری داشته باشند. باید درها را باز کنیم تا احترام 

اعضا نسبت به هم بیشتر شود. به استان های مختلف رفته ایم 

و شـــاید دو، سه ساعت با بچه های واحدهای مختلف گفت وگو 

کرده ایم. خیلی آموزنده بود و پیشنهادهای خوبی گرفته ایم. در 

دهه های اخیر به نظر می رسد که بچه های جهاد دور خودشان 

حصاری کشـــیده اند و کمتر با دانشگاه ها ارتباط دارند باید از 

ظرفیت دانشـــگاه های کشـــور و از این همه اساتید متخصص 

که داریم، دعوت و اســـتفاده کنیـــم. اوایل انقلاب این طور بود 

اما الان این شرایط محدود شده است. الان تعدادی از مدیران 

واحدهای ما، اســـاتید دانشگاه هســـتند، مثلا در بیرجند که 

منطقه ای کم برخوردار اســـت، یک استادتمام مسئولیت واحد 

را پذیرفته و خیلی خوب مشکلات آنجا را برطرف کرده است. از 

اساتید دانشگاه علاوه بر کارهای اجرایی در کارهای پژوهشی هم 

استفاده می کنیم. همچنین ما نیاز به آزمایشگاه برای کارهای 

تحقیقاتی داریم که تصمیم داریم در ارتباط با بخش خصوصی 

به آنها نشـــان دهیم چه توانایی ها، امکانات و دارایی های فنی 

و علمی داریم و حالا باید مشـــارکت کنیم. یکی از مشـــکلات 

ما این اســـت که با ما مثل یک نهاد عمومی غیردولتی برخورد 

می شـــود. همه چیزمان را به صورت آزاد می خریم و تعرفه های 

ما غیردولتی اســـت. اگر بتوانیم با بخش خصوصی کار کنیم، 

کارها به ســـرعت پیش می روند، یعنـــی پروژه های ایجاد مراکز 

خدمات درمانی و رفاهی داریم که سال هاست معطل مانده اند 

می توانند با کمک بخش خصوصی انجام شوند. بعضی اوقات 

هم می توانیم از صندوق های پس انداز خود جهاد استفاده کنیم 

که برای اعضا هستند. 

بالای ســـر هر کاری باید یک کارفرما باشـــد. من قبل از اینجا 

مدیرعامل یک شـــرکت بودم و کارهای ما به این شـــکل پیش 

می رفت. گاهی یک ناظر بیرونی لازم اســـت. ما سعی کردیم در 

دانشگاه هم ناظرهایی از اساتید دانشگاه داشته باشیم که روی 

کارها نظارت کنند. ما آنقـــدر بودجه، توانایی و فضا نداریم که 

پس از اتمام یک کار، مثلا ساخت یک قطعه، تازه ببینیم چطور 

می توان آن را فروخت. باید از ابتدا و حتی پیش از طراحی روی 

کار نظارت باشد و یک کارفرما برای آن داشته باشیم. 

تعامل جهاد با دولت جدید چگونه است؟ 

اول اینکه مســـئولان جهاد توسط ریاســـت جمهوری منتصب 

می شوند. همیشـــه وظیفه جهاد بوده که به دولت های مستقر 

کمـــک کند و الان هم ارتبـــاط خوبی با دولت دارد. مثلا معاون 

وزیر با کلیه کارشناســـان یا معاونان آمده و خودشان پیشنهاد 

می دهند که فلان پروژه را این طور تمام کنید. حمایت های خاصی 

از ما کردند. برای اولین بار رئیس جهاد در گردهمایی روســـای 

دانشگاه ها و مراکز پارک ها سخنرانی کرده و در نشست پرسش 

و پاسخ شرکت کرده و اینها نشانه ارتباط خوب با دولت است. ما 

جلسات متعددی با چندین وزیر برای همکاری بهتر داشته ایم. 

هفته گذشته هم دستور انجام سه پروژه بزرگ ما را دادند و گفتند 

انجام آنها را شروع کنید؛ البته انتظاراتی هم داشتند و می گفتند 

شـــما کارهای بزرگی برای کشور می توانید انجام دهید و ما هم 

از شـــما حمایت می کنیم. من جلسه ای که با ریاست جمهوری 

داشتم، اعلام کردند که شما هر وقت هر مشکلی داشتید، به طور 

مستقیم با هر وزیری لازم بود صحبت کنید و اگر مشکلی بود ما 

برای شما این را حل می کنیم. 

روی فضای علم و فناوری کشور هم مروری داشته باشید. 

لایحه سند هفتم توسعه به مجلس رفته که مسیر پنج سال 

آینده کشـــور را مشـــخص می کند. می دانیم کـــه نیاز به 

یک تحـــول جدی داریم اما شـــاید روی ابعاد این تحول و 

جهت گیری آن اتفاق نظری وجود نداشته باشد. اولویت های 

جدیدی که باید در فضای علم و فناوری کار شـــود، از نظر 

شـــما چه هســـتند؟ برخی معتقدند اختلال بین تقسیم 

مســـئولیت ها، وظایف و مأموریت دستگاه ها موجب شده 

که ما در فضای حرکت علم و فناوری کشـــور دچار مشکل 

شویم. نظر شما چیست؟

من احســـاس می کنم وظایف و نقش ها دقیق و مشخص است 

رئیس جهاد دانشگاهی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

  ضمانت اجرا�یی چالش جدی  
   نقشه جامع علمی است  

ادامه در صفحه ۵

ادامه از صفحه ۴

جهاد دانشگاهی فردا چهل وسومین سالگرد تاسیس 

خود را جشـــن می گیرد. نهادی مولـــود فضای انقلابی 

دانشگاه که در سال های نخست پس از انقلاب عهده دار 

مسئولیت های مختلف در فضای موسسات آموزش عالی 

بود و نقش آفرینی های متعددی هم در عرصه علمی به 

ویژه در دوران جنگ داشـــت. جهـــاد البته پس از دهه 

6۰ شـــرایط متفاوتی را تجربه کرد. در حال حاضر هم به 

عنوان نهادی عمومی و غیردولتی زیرنظر شورای عالی 

انقلاب فرهنگی به دنبال گسترش تحقیقات و شکوفایی 

روحیه تتبع و اســـتعدادها در سطح جامعه برای نیل به 

خوداتکایی، توســـعه امور فرهنگی در سطح جامعه از 

طریق همکاری با حوزه، دانشگاه و سایر مراجع و نهادهای 

فرهنگی به خصوص برای نسل جوان و گسترش طرح های 

کاربـــردی و نیمه صنعتی از طریق پیوند با مراکز علمی و 

تحقیقاتی به منظور به کارگیری نتایج پژوهش اســـت. 

تابســـتان گذشته برای جهاد دانشگاهی دوران خاصی 

بود. زمانی که بـــا اتمام دوره فعالیت حمیدرضا طیبی، 

روح الله دهقانی فیروزآبادی سرپرست این مجموعه شد 

اما عمر مدیریتی او بر این نهاد چند ماهی بیشتر نبود. با 

پذیرش مسئولیت معاونت علمی رئیس جمهور، دهقانی 

به ساختمان خیابان لادن رفت و حسن مسلمی نائینی 

رئیس جهاد دانشـــگاهی شد. او اســـتادتمام مکانیک 

دانشگاه تربیت مدرس است و پیش از جهاد، مدیرکلی 

بورس دانشـــجویان وزارت علوم  و معاونت سازمان امور 

دانشـــجویان دولـــت دهم را در کنار مســـئولیت هایی 

دیگر مثل مشـــاور وزیر علـــوم در امور ایثارگران و عضو 

کمیته پدافنـــد غیرعامل این وزارتخانـــه، عضویت در 

هیأت ممیز دانشگاه پیام نور، مشاور امور دانشگاهیان 

استاندار اصفهان، عضو هیأت مدیره و نایب رئیس انجمن 

مهندســـی ســـاخت و تولید ایران را تجربه کرده است. 

»فرهیختگان« در گفت وگو با او که در ایام سالگرد تاسیس 

جهاد دانشگاهی انجام شد، به آسیب شناسی و بررسی 

چشـــم انداز فعالیت این مجموعه در آینده پرداخته که 

در ادامه می خوانید.

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه

گفتاری از مجید نیلی احمدآبادی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران در خصوص هوش مصنوعی

 سرعت رشد تکنولوژی 
و چالش فرصت پیش بینی تغییرات جهانی

عضـو  نیلی احمدآبـادی،  مجیـد  ارائـه  رو  پیـش  متـن 

تهـران  دانشـگاه  کامپیوتـر  و  بـرق  دانشـکده  هیات علمـی 

اسـت که چندی پیش در همایش چشـم انداز مسـیر شغلی 

اسـت.  شـده  ایـراد  جهـان  و  ایـران  در  هوش مصنوعـی 

بـه کار بسـتن هوش مصنوعـی در مسـیر حرفـه ای  دربـاره 

صنعت و کشـور خودمـان صحبت خواهم کـرد. در ابتدا باید 

برگردیـم و بررسـی کنیـم کـه نسـل قبلـی مـا چـه مسـیری را 

طـی کرده انـد تا ما به عنـوان یک انسـان به اینجا برسـیم. در 

گذشـته انسـان ها به واسطه مشـاهده تغییراتی که در دنیای 

خـود ایجاد می کردند بـه یادگیری می پرداختنـد، موجودات 

زنـده خصوصـا انسـان ها جنس هـای مختلـف یادگیـری را 

 Interactive learning به عنـوان مثـال تجربـه می کردنـد. 

)یادگیـری تعاملـی( و Observational learning )یادگیری 

بصـری( داشـتند. مـا انسـان ها به واسـطه قدرت مـان بـرای 

اینکـه بتوانیـم در دنیـا تغییـری ایجـاد کنیـم و نتیجـه تغییر 

را ببینیـم توانسـتیم بقـا خودمـان را تضمیـن کنیم، ابزارسـاز 

شـویم و محیط هـای مختلـف را تحـت کنتـرل خودمـان قرار 

بدهیـم. مـا اقدامـات مثبـت و هـم زیـادی داشـتیم، امـا بـه 

نظـر می آید کـه فعالیت های مثبت شـگفت انگیزتر بـوده که 

نتیجـه اش Interaction )اثـر متقابـل( اسـت. 

المـان  بـا جهـان اطراف مـان چنـد  ارتبـاط  برقـراری  مـا در 

داریـم؛ یکـی از این المان ها سنسـور سیسـتم بسـیار متنوع 

انسان هاسـت. گـوش، چشـم، زبـان، پوسـت، فشـار و...، از 

طـرف دیگـر دارای Processing and memory)پـردازش و 

حافظـه( هسـتیم که نسـبت به پیچیدگـی دنیـای بیرونی ما 

به شـدت محـدود اسـت، پـس به واسـطه پیچیدگـی جهـان 

اطـراف، سنسـور سیسـتم ما حجـم بزرگـی از اطلاعـات را به 

مـا می رسـاند. 

قسـمتی از مغـز وجـود دارد کـه در پردازش هـای شـناختی 

بـه آن توجـه یـا Attention می گوینـد. در کنترل ماسـت که 

چـه ببینیـم، و از میـان گزینه هـا چـه تصمیمی بگیریـم. این 

Attention )توجـه( یـک نقـش بسـیار جدی بـازی می کند، 

زیـرا مـا به واسـطه حجـم اطلاعاتـی کـه می توانیـم پـردازش 

کنیـم دچـار Bottleneck )تنگنـا( می شـویم، درواقـع یـاد 

می گیریـم کـه چگونـه دنیـا را مشـاهده کنیم. 

 Qualitative بیشـتر  آدم هـا  مـا  سیسـتمی  سنسـور  ایـن 

)کیفـی( اسـت و بـرای اندازه گیـری Quantitative )کمـی( 

کـه  باشـد  حواس مـان  دیگـر  طـرف  از  نیسـت.  مناسـب 

Processing and memory )پـردازش و حافظـه( مـا لیـوی 

تـد و اسـلو اسـت، یعنـی 300 میلی ثانیه طول می کشـد که 

اطلاعاتـی به ما برسـد و ما بتوانیم راجع بـه آن تصمیم گیری 

کنیم، 300 میلی ثانیه نسبت به بسیاری از اپلیکیشن هایی 

کـه می بینیـد طولانـی اسـت و بسـیار کنـد بـه نظـر می آید. 

همچنیـن لازم اسـت بدانیـم کـه اگـر آدم هـا نمی خوابیدنـد 

احتمـالا در یادگیـری دچار مشـکل می شـدند. ما انسـان ها 

اطلاعـات  یادگیـری  صـرف  را  سـاعت  تـا ۹  روز 8  درطـول 

می کنیـم، بنابرایـن یادگیرنده هـای سـریعی نیسـتیم. هنـر 

Attention این اسـت که بـه جهت تصمیم گیری و یادگیری 

کیفـی(،  حسـگر  )سیسـتم   Qualitative sensorSystem

Small size of data )اندازه هـای کوچـک داده( را بـرای مغـز 

آمـاده کند. 

در هـر حـال این سـاختار براسـاس تکامـل و یادگیـری تغییر 

  Attention می کنـد، تکامـل و یادگیـری در طـول زندگـی

هـا بیـن نسـلی اسـت. مطالعـاتBrain Science )علم مغز( 

 Evolution نشـان می دهـد کـه ایـن دو قسـمت همـراه بـا

)سـیر تکاملـی( و همچنیـن بـا یادگیـری تغییـر می کننـد و 

مـا plasticity خیلـی جـدی داریـم، بـه ایـن معنا کـه مغز ما 

قابلیـت تغییر خیلـی زیـادی دارد. 

مـا بـا دنیـای اطراف مـان در یـک دیاگـرام حلقـه بسـته قـرار 

داریـم و بـا آن تعامـل می کنیم، پس با قیدهـای جدی مانند 

قیـد سنسـوری، پردازشـگر، سـایزمموری، زمـان پاسـخ و... 

مواجـه هسـتیم، همچنیـن همـراه با تمـام قواعـد و بـا وجود 

هوشـمندی، کارهای پیچیده انجام می دهیم، تصمیم های 

جالـب می گیریـم و مدل هـای عجیـب از دنیای اطـراف خود 

بـه وجـود می آوریـم. در ایـن مرحلـه ابـزار تحلیلـی نیـز از رده 

خـارج شـده و مـا باید به فکـر ابزار جدید باشـیم، ابـزار جدید 

همان هوش مصنوعی اسـت. این یک داسـتان سـاده  اسـت 

بـه جایـی رسـیدیم  نیاکان مـان  از  اینکـه مـا درحقیقـت  از 

کـه مجبـور شـدیم ابزار سـازی کنیـم. مـا از ایـن بـه بعـد بـا 

سیستم های بسـیار پیچیده ای روبه رو هسـتیم که در مرحله 

Data science )علـم داده( اسـت. 

 هوش مصنوعی 
هنوز قادر به کشف علیت ها نیست

بسـیاری از اطلاعاتـی کـه کسـب می کنیـم ناشـی از دانـش 

و براسـاس زبـان طبیعـی اسـت، بـا آمـدن آنهـا مـا می توانیم 

بسـیار راحت تـر ایـن حلقـه را ببندیـم. بـه ماشـینی کـه بـا 

اسـتفاده از پـردازش اطلاعـات قـادر بـه پاسـخ مناسـب بـه 

دارای  می گوییـم  باشـد،  پیچیـده  مسـائل  مجموعـه  یـک 

هوش مصنوعـی اسـت، پیچیدگـی و مناسـب بـودن را ناظـر 

تعییـن می کنـد، زیـرا از دید ناظر مشـخص می شـود که چه 

چیـزی پیچیـده و چـه جوابـی مناسـب اسـت. 

ماشـینی که دارای هوش مصنوعی اسـت چند ویژگـی دارد، 

بایـد محیـط را درک کنـد، حافظـه سـاختار دانـش داشـته 

باشـد، بتواند اسـتدلال و تصمیم گیری کنـد، این قابلیت ها 

جـزء ویژگی هـای پایـه اسـت، در مرحلـه بالاتـر بایـد دارای 

قـوه یادگیـری، تعمیـم و تجـری، دانش سـطح بالا، و کشـف 

علیـت باشـد کـه هوش مصنوعـی در آن هنـوز عقـب اسـت، 

پـس هوش مصنوعـی می توانـد درجـه پیچیدگـی متفـاوت 

داشـته باشـد و هرچـه درجـه پیچیدگـی آن بالاتـر باشـد، 

نیازمندی های دانشـی آن بیشـتر می شـود. خمیـر مایه این 

سیسـتم، تجربه انسانی اسـت و نیاز به یک ساختار ریاضی- 

منطقـی دارد. 

محیط ما دیگر پیش بینی پذیر نیست
محـدودی  دیتـای  پـردازش،  سـرعت  انسـان ها  مـا  قیـد   

بـود،  واکنـش  سـرعت  و  کنیـم  تحلیـل  می توانسـتیم  کـه 

سیسـتم های مصنوعـی کـه از کنتـرل آمـده بودنـد نیـاز بـه 

مـدل تحلیلی داشـتند، بـا اسـتفاده از آن می توانیم مسـائل 

پیچیـده هوش مصنوعـی را حـل کنیـم. کاهـش اثـر خطای 

انسـانی، افزایـش رقابت پذیـری، مدل سـازی و کشـف الگـو 

از ویژگی هـای هوش مصنوعـی اسـت. بـه عـلاوه آن از یـک 

اپلیکیشـن تلفن همراه و سـرویس اینترنتی تا صنعت فولاد از 

شخصی سـازی اسـتفاده می کنند، کارخانه تولید فولاد باید 

ورق فـولادی خـود را مـاه به مـاه با کارخانه تویوتا، بنـز و... که 

مـدام ویژگی هـای فـولادش را تغییر می دهد، تطبیـق دهد و 

محصولش را شخصی سـازی کند، چندسـال آینـده احتمالا 

داروی آسـپرین بـا امـروز تفـاوت دارد و بایـد شخصی سـازی 

شود. 

مـا  اختیـار  در  هوش مصنوعـی  کـه  ویژگی هایـی  ایـن 

می گـذارد، اگـر درسـت اسـتفاده شـود کاربـرد جـدی دارد، 

نکتـه دیگـری کـه قابل توجـه اسـت، پیش بینی پذیـری در 

مقابـل چابکی یـا پیش بینی پذیری در صنعت اسـت، عموما 

ما سیسـتم های نرم افـزاری خود را مبتنی بـر پیش بینی های 

میان مـدت خلـق می کردیـم، نیازمندی هـای میان مـدت و 

بلندمـدت را می دیـدم، طراحـی سیسـتم را انجـام می دادیم 

درحال حاضـر  می گرفتیـم.  کار  بـه  و  می کردیـم  تسـت  و 

محیـط مـا دیگـر پیش بینی پذیر نیسـت، تغییرات و سـرعت 

محیـط  داریـم  نیـاز  پـس  اسـت،  سـریع  فوق العـاده  آن 

کسـب وکار را در محیـط محـدود ببینیـم، داده هـای جدی 

حجـم بسـیاری دارد، بنابراین از پیش بینی های گذشـته 

نمی توانیـم اسـتفاده کنیـم. 

طراحی و توسـعه سریع سیسـتم این روزها بسیار مورد 

توجـه قرار گرفته اسـت، هوش مصنوعـی را باید برای 

تولیـد بـه کار بگیریـم، کار انسـان بیشـتر در حوزه 

 Intrition testing دیزایـن کامپوننت هـا و بعـد

)تسـت درونـی( اسـت، تسـتینگ بایـد بسـیار 

گسـترده و سریع باشـد و کاربرد هوش مصنوعی 

ایـن  تطبیـق  شـود.  نمایـان  مرحلـه  ایـن  در 

شخصی سـازی بـا کاربـر نیاز بـه هوش مصنوعـی دارد، 

درحقیقـت اعمال ایـن روند در تمـام Life Cycle )چرخه 

عمـر( یـک محصـول هوش مصنوعی لازم اسـت، زیـرا دنیای 

ما بسـیار سـریع درحـال تغییر اسـت. 

کشـورما  در  نیازمندنـد،  هوش مصنوعـی  بـه  صنایـع  همـه 

هزینـه  پزشـکان،  مهاجـرت  زیـاد  حجـم  سـلامت،  حـوزه 

بـالای پزشـکی، سیسـتم مالـی، بیمـه و بانکـی در زمینـه 

هوش مصنوعـی پیشـرفتی نداشـته اسـت، نئوبانک هـا نیـز 

جـزء حوزه هایـی هسـتند کـه هوش مصنوعـی در آنهـا به کار 

رانتـی  درحال حاضـر  مـا  تولیـدی  سیسـتم های  مـی رود، 

اسـت و بالاخـره حاکمیـت مجبـور اسـت به ایـن بـازی پایان 

دهـد، و بـرای اینکـه گسـتردگی کار خـود را بالا ببرنـد باید از 

هوش مصنوعی اسـتفاده کنند. ما در انـرژی از لحاظ تولید، 

مدیریـت مصـرف، انتقـال و... دچـار چالـش هسـتیم و دنیـا 

به سـمت مدیریـت مصـرف حرکـت می کنـد.  به شـدت 

در کشـور مـا حـوزه حمل ونقـل سـطح خوبـی در اسـتفاده 

از هوش مصنوعـی دارد، امـا حمل ونقـل بـار مسـاله جـدی 

اسـت. نکتـه قابل توجـه ایـن اسـت کـه هوش مصنوعـی در 

حوزه حکمرانی هیچ نقشـی نـدارد و نیاز به وجـود AI در این 

حـوزه به شـدت حـس می شـود، زیـرا بایـد نبـض جامعـه را با 

دیتـا و اطلاعـات در دسـت بگیریم و امیدوارم هرچـه زودتر به 

ایـن مرحله برسـیم. 

پیش بینی هـا درمـورد بـازار هوش مصنوعـی بسـیار متفاوت 

اسـت، مـا بـا یـک بـازار انفجـاری روبـه رو هسـتیم کـه نیروی 

انسـانی مـورد نیـاز آن درحـال توسـعه اسـت، هرچنـد اگـر 

هوش مصنوعـی وارد کار شـود نـرخ نیـاز بـه نیـروی انسـانی 

دیگـر  از  سـریع تر  بسـیار  همچنـان  امـا  می شـود  تعدیـل 

حوزه هـا خواهـد بـود. 

در  را  هوش مصنوعـی  می خواهیـم  کـه  کاری  محیـط 

بـا  هوش مصنوعـی  مهندسـان  بـه  نیـاز  کنیـم،  وارد  آن 

قابلیت هـای خـاص دارد، آنهـا بایـد بداننـد کـه چگونـه 

یـاد بگیرنـد، زیـرا تکنولـوژی بـا سـرعت حرکـت می کنـد 

هوش مصنوعـی  دارد،  مسـتمر  یادگیـری  بـه  نیـاز  و 

مختلـف  زمینه هـای  در  خـودرو  یـا  بیمـه  صنعـت  ماننـد 

بـا  بایـد  هوش مصنوعـی  مهندسـان  می شـود،  متولـد 

باشـند،  ارتبـاط  در  مختلـف  حوزه هـای  متخصصـان 

همچنیـن بایـد دارای نـگاه خـلاق یکپارچـه اقتصـادی، 

فنـی، اجتماعـی و زیسـت محیطی باشـند. در ۹0 درصد 

مواقـع هوش مصنوعـی با انسـان 

پـس  اسـت،  ارتبـاط  در 

اسـت مهندسـان  نیاز 

از  حـوزه  ایـن 

اجتماعـی  اطلاعـات 

برخـوردار  بالایـی 

 . شـند با


